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Vlaams Parlement 

Op donderdag 9 juli 2015 hield de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en 

Media een gedachtewisseling met Sven Gatz, Vlaams minister van Cultuur, 

Media, Jeugd en Brussel, over de gereglementeerde boekenprijs.  

1. Toelichting 

Minister Sven Gatz licht de stand van zaken toe over de gereglementeerde 

boekenprijs, een element in het regeerakkoord. Hij doet dat aan de hand van een 

aantal vaststellingen.  

 

Ten eerste blijkt een beperking op kortingen werkbaar als algemeen principe. Wel 

is er nog enige tijd nodig om de specifieke situatie van bibliotheken in rekening te 

brengen. De tekst van het Boekenoverleg bevat denksporen op dat vlak. 

 

Ten tweede is de tekst van het Boekenoverleg ambitieus in de zin dat hij zowel 

gedrukte boeken als e-boeken en digitale verkoop beoogt. E-boeken en 

onlinestores zijn eigenlijk twee aparte elementen. Het is zaak om samen met de 

commissie uit te maken hoe sluitend de controle daarop kan zijn. Om te weten of 

een reglementering ook op die systemen van toepassing kan worden, moeten we 

het potentiële bereik kennen.  

 

De minister wil ten derde nagaan of het aangewezen is om de rol van de VRM uit 

te breiden met een controleopdracht, zoals aangegeven in het voorstel van het 

Boekenoverleg. Op dat vlak zijn er al contacten met de FOD Economie, die 

ervaring heeft met prijscontroles. Minister Gatz wil beide mogelijkheden tot 

handhaving bij het elektronische aspect objectief tegen elkaar afwegen. In dat 

verband moet ook de vereiste personeelsinzet worden onderzocht. Er gaan 

stemmen op om het decreet alleen via klachten en niet via proactieve controle te 

laten handhaven. Maar ook dan is er een procedure nodig. De minister wil dit 

aspect in zijn totaliteit bekijken.  

 

Ten vierde is een akkoord over de organisatie van de nulmeting essentieel. 

Hoewel een gereglementeerde boekenprijs zeker effecten heeft, is de doelmatig-

heid ervan om met name de fijnmazigheid van de kleine boekhandel te bewaren, 

nog niet geheel duidelijk. Met een helder startpunt kan de evolutie worden 

gemeten en opgevolgd.  

 

Ten vijfde is er de toepasbaarheid in het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest. Daar 

bedraagt het aandeel Nederlandstalige boeken ongeveer 3 percent van de totale 

boekenverkoop. Dat noemt minister Gatz nog behoorlijk, maar bij velen doet dit 

cijfer de vraag rijzen of daarvoor een regeling voor heel Vlaanderen moet worden 

gegijzeld. Er zijn ter zake contacten gelegd met de Franse Gemeenschap, die 

interesse toont voor het systeem. Hoe concreet zij het ziet, is niet duidelijk, maar 

de minister wil niemand iets voorspiegelen. Een volwaardig samenwerkingsak-

koord met alle betrokken overheden vergt minstens een jaar. Zo lang wil de 

minister niet wachten.  

 

De minister wil op grond van die vijf vaststellingen in oktober 2015 terugkomen 

naar de commissie met een concrete ontwerptekst. Hij wil in die periode de harde 

noten kraken en met een voldragen tekst komen. De doelstellingen van wat ter 

zake in het regeerakkoord staat, zijn duidelijk, maar de praktische realiseerbaar-

heid vergt enig werk.  

2. Bespreking 

Caroline Bastiaens deelt mee dat de CD&V-fractie uit de hoorzitting dezelfde vijf 

vaststellingen heeft meegenomen als de minister. Het belang van de geregle-

menteerde boekenprijs is er duidelijk naar voren gekomen, maar het probleem 
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van de bibliotheken evenzeer. Op korte termijn zijn de nodige concrete stappen 

wenselijk, maar die moeten praktisch uitvoerbaar zijn, zowel met betrekking tot 

Brussel als qua handhaving. Caroline Bastiaens beaamt dan ook dat een 

uitgewerkte procedure van bij aanvang noodzakelijk zal zijn.  

 

De nulmeting ziet ook zij als noodzakelijk. Het beperkte uitstel dat de minister 

daarvoor vraagt, lijkt haar redelijk. Een heldere definiëring van de nulmeting lijkt 

dan een goed begin. Buitenlandse voorbeelden tonen aan dat dit geen 

eenvoudige oefening is.  

 

De gereglementeerde boekenprijs kan op meer dan de boekhandels een impact 

hebben. Het boekenvak als concept op zich verdient dan ook verdere ondersteu-

ning. De Nederlandse wetgeving gaat uit van een economische benadering, maar 

CD&V wil met de gereglementeerde boekenprijs ook een echte cultuurpolitiek 

bereiken.  

 

Voor het bibliotheekwezen is de nodige omzichtigheid geboden. De bibliotheken 

ondervonden al aardig wat druk vanuit diverse hoeken. Mevrouw Bastiaens acht 

overgangsmaatregelen of een gefaseerde aanpak aangewezen. Er kan een 

nulmeting komen om de toestand in bibliotheken vast te leggen en het mogelijke 

effect van de kortingen te meten. Daaruit zal dan blijken of een plotse en 

drastische beperking van die korting een goede maatregel zou zijn.  

 

Van de minister verwacht CD&V in elk geval geleidelijke vooruitgang met de 

nodige daadkracht.  

 

Voorts pleit de fractie voor genoeg ambitie, zowel voor gedrukte als voor digitale 

boeken. Er moet grondig worden onderzocht hoe de regelingen echt sluitend 

kunnen zijn en welke eventuele negatieve gevolgen ze kunnen hebben.  

 

Marius Meremans kijkt alvast uit naar het vooropgestelde concrete voorstel in 

oktober 2015. Vlaanderen vaart zijn eigen koers met de boekenprijs en kiest niet 

voor een vaste, zoals in Nederland, of voor een product zoals Frankrijk heeft 

uitgewerkt. Het concept leeft wel. 

 

Wat handhaving betreft, gaat de voorkeur van Marius Meremans naar de VRM, 

omdat die dichter bij de commissie staat. Dat maakt controle eenvoudiger. 

 

In Nederland heeft men de e-boeken niet in de boekenprijs opgenomen. Het lijkt 

zinvol af te wachten hoe die markt evolueert vooraleer ter zake een standpunt in 

te nemen. Het aandeel is vooralsnog beperkt. 

 

De bibliotheken blijken het ook onderling nog niet eens. De onafhankelijke 

boekhandels zijn evenwel vragende partij om mee te mogen bieden op de boeken 

voor bibliotheken. De grote kortingen die vooralsnog werden toegestaan, doen 

vragen rijzen, al heeft de spreker begrip voor de bezorgdheid van de bibliothe-

ken. Tegelijk is het eigenlijk aan de bibliothecarissen om keuzes te maken en de 

lokale bewindsvoerders duidelijk te maken wat de gevolgen zijn van een keuze 

voor een bepaalde collectie. Marius Meremans begrijpt dat men dit nog wil 

bekijken en dat er eventueel voor een gefaseerde aanpak wordt geopteerd. 

Bibliotheken zijn echter cultuurdragers en worden ingeschakeld in het bewaren 

van de eigen cultuur en in het bewaren en promoten van het boek.  

 

Voor Brussel is men op goede weg en ziet Marius Meremans geen beletsels om 

verder te gaan op die ingeslagen weg. 

 

De N-VA hoopt de zaak eind 2015 – bij wijze van positief signaal – te kunnen 

afronden en vindt goede communicatie daarin essentieel. Die moet verwarring 
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voorkomen over de boekenprijs die gereglementeerd is en niet vast, met een 

maximaal kortingsplafond voor de eerste zes maanden.  

 

Yamila Idrissi herinnert eraan dat al sinds 2009 een voorstel voorligt om de 

boekenprijs te reglementeren. De boekensector is hiermee al een hele poos 

bezig. Dat gegeven kan men zowel cultuurpolitiek als economisch benaderen: 

twee totaal verschillende logica’s. 

 

De buitenlandse voorbeelden leiden tot gunstige evaluaties. Toch blijft het 

dossier gevoelig en vinden tegenstanders altijd argumenten om geen reglemen-

tering op te leggen. Het voordeel van het voorliggende voorstel is hoe dan ook 

dat het tot stand is gekomen binnen de marges van de brede boekensector, met 

inbegrip van zowel de bibliotheken als de uitgeverijen. Sommige bezorgdheden 

zijn wel degelijk terecht. Toch is ooit het moment aangebroken om de koudwa-

tervrees te overwinnen. 

 

De principes moeten in een decreet staan. Sommige elementen die de minister 

aanhaalt, zouden ook in een uitvoeringsbesluit passen, waaronder de handhaving 

en wie daarvoor instaat. Juridisch is dat wellicht zelfs een betere oplossing. 

 

Voor de bekommernis van de bibliotheken heeft Yamila Idrissi begrip, al wijst ze 

op het bestaan van een collectiebudget, dat moet worden gehandhaafd. Het is de 

taak van de minister om de bibliotheken gerust te stellen. Het blijkt evenwel 

moeilijk om exacte percentages te geven. Sommige bibliotheken werken aan een 

korting van 25 percent, andere aan 9 percent. Yamila Idrissi pleit om de 

bibliotheken hoopgevende signalen te geven en hen oplossingen aan te reiken 

met betrekking tot de diversificatie. 

 

In verband met Brussel is het lid niet overtuigd van een samenwerkingsakkoord 

met de Franse Gemeenschap als meest geschikte oplossing, daar zoiets erg veel 

tijd in beslag neemt. Ze ziet meer heil in creatievere opties en wil daarover mee 

nadenken. Het decreet zelf mag geenszins in het gedrang komen door dat 

aspect.  

 

In Frankrijk is de desbetreffende wetgeving naar minister Jack Lang vernoemd. 

Minister Gatz noemde hem in Le Soir een voorbeeld omdat hij heel wat heeft 

geïnvesteerd in cultuur. Met de invoering van een gereglementeerde boekenprijs 

zou hij alvast in zijn voetsporen treden. 

 

Bart Caron is vragende partij voor een doorbraak in een dossier dat toch al 

twintig jaar leeft. Het verheugt hem dat het punt in het regeerakkoord is 

opgenomen.  

 

Dat de elektronische boeken nog even buiten beeld blijven, kan het lid begrijpen 

en aanvaarden, maar voor de onlineverkoop van papieren boeken zou de 

gereglementeerde boekenprijs wel moeten gelden. Zo niet wordt er oneerlijke 

concurrentie gecreëerd.  

 

De negatieve reacties uit de sector van de openbare bibliotheken zijn eigenlijk 

geconcentreerd binnen een erg beperkte groep. Ten aanzien van Bart Caron zelf 

kwamen dergelijke reacties enkel van twee regiowerkingen en enkele individuele 

bibliotheken. Dat gebeurde nadat koepelorganisatie VVBAD maandenlang in het 

kader van het Boekenoverleg had onderhandeld om een voorstel mogelijk te 

maken. Enige relativering is dan ook aan de orde.  

 

Er wordt een direct verband gelegd met het decreet Lokaal Cultuurbeleid en de 

evoluties ter zake, maar een eerlijke link is dat niet, aangezien niet dat decreet 
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aan de basis van besparingen heeft gelegen. Het heeft echter wel een soort van 

psychologische barrière opgeworpen die reactie uitlokte.  

 

De houding van de bibliotheken vindt Bart Caron niet correct. Op korte termijn 

zou een collectiebudget inderdaad kunnen dalen en kunnen de bibliotheken 

inderdaad minder titels kopen. Op middellange en lange termijn raakt dat effect 

echter uitgewerkt. De nota van Boek.be stelt dat de hogere aankoopprijs voor 

klanten de totale omzet van boeken zou doen verminderen en dat de aankopen 

van bibliotheken zouden dalen. Uit Frans onderzoek is echter gebleken dat dit 

effect zich inderdaad in het begin voordoet, maar na twee tot vier jaar is 

uitgewerkt, waarna de situatie zich normaliseert. Een goede nulmeting is in deze 

omstandigheden cruciaal. De nota van Boek.be reikt daarvoor alle elementen 

aan. Hopelijk wordt er snel werk van gemaakt. 

 

Voor openbare bibliotheken is niet alleen het aankoopvolume maar ook de 

diversiteit van de gekochte boeken op de lange termijn van belang. Iedereen wil 

dat er een brede waaier aan boeken wordt uitgegeven, dat boekhandels een heel 

gamma in assortiment hebben en dat openbare bibliotheken dat ook aanbieden. 

Als één van de actoren dat bemoeilijkt, dan heeft dat effect op de andere actoren 

in de keten. Een bibliotheek kan zich niet beperken tot de aankoop van enkel 

bestsellers en laatste nieuwtjes omdat die het best uitleenbaar zijn. Bart Caron 

roept de klagende bibliotheken op om verder te kijken dan die korte termijn en te 

blijven waken over de diversiteit en de kwaliteit van wat in Vlaanderen wordt 

uitgegeven. Niet de situatie van de mainstream noopt tot een gereglementeerde 

boekenprijs, maar juist die van kwetsbare uitgeverijen en boekhandels. De 

spreker staat altijd aan de kant van bibliotheken, maar dan wel aan de kant van 

het merendeel dat die visie deelt en vooruitkijkt. 

 

Ook voor hem is het aangekondigde onderzoek en de problematiek in verband 

met Brussel geen reden voor uitstel van de totstandkoming van de reglemente-

ring.  

 

Over handhaving en controle heeft het lid geen uitgesproken standpunt, maar hij 

ijvert graag voor een soepel hanteerbaar apparaat en een benadering vanuit 

efficiëntieoverwegingen. Er is toezicht nodig, en een mogelijkheid om op te 

treden. Hoe dat wordt georganiseerd, moet dan worden uitgemaakt. De VRM 

ontbeert die expertise, terwijl de FOD Economie niet onder Vlaamse voogdij valt. 

Een aparte dienst oprichten vindt Bart Caron alvast niet wenselijk.  

 

Met betrekking tot een eventueel samenwerkingsakkoord met de Franse 

Gemeenschap, raadt hij aan om het onderzoek voort te zetten, maar dat geen 

belemmering te laten zijn voor verdere stappen. 

 

Yamila Idrissi herhaalt dat de zaken snel kunnen vooruitgaan door sommige 

bepalingen voor de uitvoeringsbesluiten te laten.  

 

Caroline Bastiaens ziet net zo graag snel vooruitgang, maar pleit na het lange 

wachten voor een totaalkader waarin alles moet kloppen. Het decreet moet 

allesomvattend zijn.  

 

Minister Sven Gatz stelt dat de cultuurpolitieke dimensie niet mag worden 

onderschat, maar meent dat de economische dimensie evenmin kan worden 

uitgeschakeld.  
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De correctie van mevrouw Bastiaens volgt hij absoluut: de minister wil een 

volledig eindproduct afleveren.  

Bart CARON, 

voorzitter 

Caroline BASTIAENS 

Yamila IDRISSI, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

FOD Federale Overheidsdienst 

VRM Vlaamse Regulator voor de Media 

VVBAD Vlaamse Vereniging voor Bibliotheek-, Archief- en Documentatiewezen 

 


